

11 August 2011

Mayor of Marseille, Jean-Claude Gaudin  
Hôtel de Ville Place Villeneuve de Bargemon 13002 Marseille  
Fax : +33 04 91 55 46 88

Prefect of Bouches du Rhône, Hugues Parant  
Préfecture de la région Provence-Alpes-Côte d'Azur et des Bouches-du-Rhône  
Bd Paul Peytral - 13282 Marseille Cedex 20  
Fax : +33 04.91.15.64.64

**RE: Evictions of Informal Romani Camps in Marseille**

Dear Mr Gaudin and Mr Parant,

The European Roma Rights Centre (ERRC)<sup>1</sup> is writing to express deep concern about the numerous evictions, violent attacks<sup>2</sup> and incidents of police abuse against Romani communities in Marseille in recent months, in violation of French and international law. We understand that yesterday a 24-hour eviction notice was issued by the Marseille Administrative Court in respect of 150 Roma who occupy the the Porte d'Aix park in Marseille.<sup>3</sup> The majority of these individuals have been subjected to multiple evictions and ill-treatment over recent months and have found some degree of stability in this place. Understanding that the eviction began in the early hours of this morning, we urgently call on you to ensure that adequate alternative accommodation is provided to all evictees.

According to Medecins du Monde,<sup>4</sup> between June and August 2011 alone, a minimum of 500 Roma have been evicted from camps.<sup>5</sup> Roma were made homeless and then scattered around Marseille, becoming yet more vulnerable to the violent attacks and police harassment. Police interventions often took place during Romani families' attempts to pitch tents, including on the days of heavy rain as at the beginning of July . During an ERRC field mission in the first week of August Roma reported several alarming incidents of police violence. For example, on 3 August police reportedly sprayed tear gas over the Romani tents in Port d'Aix and cut three tents using knives. On another occasion, a 13-year-old Romani girl was hit on the head by a police officer and fell down as she was trying to pull back the tent her mother had just bought and the police were trying to take.

---

<sup>1</sup> The European Roma Rights Centre (ERRC) is an international public interest law organisation working to combat anti-Romani racism and human rights abuse of Roma through strategic litigation, research and policy development, advocacy and human rights education. <http://www.errc.org>

<sup>2</sup> ERRC interviews with local NGOs and Romani individuals during an August field mission revealed a minimum of seven violent attacks against Roma that took place in Marseille between January and August. These include arson attacks on tents, sometimes involving of molotov cocktails, physical attacks with sticks on persons and property. Whilst only two of seven attacks were reported to the relevant institutions, the ERRC is not aware of any perpetrators of violent attacks against Roma being prosecuted. One of the most serious attacks happened on the 16th of January when 20 masked people attacked a Romani family while they were sleeping in Porte d'Aix. See: "La porte d'Aix fermée aux Roms.", *20minutes*, available at <http://www.20minutes.fr/article/659764/marseille-la-porte-aix-fermee-roms>.

<sup>3</sup> A 24 hour notification was issued to all Roma occupying the Porte d'Aix park in Marseille. For more information see: <http://www.laprovence.com/article/a-la-une/marseille-la-ville-obtient-lexpulsion-du-campement-des-roms-de-la-porte-daix>.

<sup>4</sup> See: <http://www.medecinsdumonde.org/>.

<sup>5</sup> "A Marseille, les Roms sont passés des bidonvilles à la rue", *Le Monde*, 30 July 2011.

The situation described raises serious concerns that French authorities are failing to respect a number of obligations under international law, including the right to adequate housing and protection from forced eviction, private and family life and freedom from inhuman and/or degrading treatment and discrimination.

French authorities are bound by Articles 3 (freedom from torture or inhuman or degrading treatment), 8 (respect for private and family life and home), and 14 (freedom from discrimination), and Article 1 of the First Protocol (right to property) of the European Convention on Human Rights; Articles 16 (right of the family to appropriate social, legal and economic protection), 30 (protection against poverty and social exclusion) and 31 (right to housing) of the Revised European Social Charter; Articles 5b (right to security of person and protection by the State against violence or bodily harm) and 6 (right to seek adequate reparation or satisfaction for any damage suffered as a result of discrimination) of the International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination, Article 11 (right to the highest attainable standard of physical and mental health) of the International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights; and Articles 2 (freedom from discrimination of any kind), 16 (protection against arbitrary or unlawful interference with individual privacy and family) 27 (right to a standard of living adequate for the child's physical, mental, spiritual, moral and social development) and 37 (freedom from torture or other cruel, inhuman or degrading treatment) of the Convention on the Rights of the Child.

We note with particular alarm that the treatment to which Roma are being subjected in Marseille appears to reflect the instructions set out in the Interior Ministry Circular of 5 August 2010, which is now withdrawn and has been declared unlawful by the Conseil d'Etat.<sup>6</sup>

The ERRC requests that Marseille authorities apply the following recommendations in order to comply with International legal obligations:

- End the practice of evictions and ensure adequate housing to the Romani families in the park of Porte d'Aix and elsewhere in Marseille;
- Ensure that no Romani individual is made homeless in the process of eviction;
- Ensure identification, investigation and prosecution of State and non-State perpetrators of violent attacks against Roma;
- Develop sustainable, adequate integrated housing solutions for all Roma and implement complex employment, education and health projects to promote real inclusion of Roma in Marseilles.

We request to be informed of any actions undertaken by your offices.

Yours faithfully,

Robert Kushen  
Executive Director

---

<sup>6</sup> See: <http://www.conseil-etat.fr/cde/fr/communiqués-de-presse/campements-illicites-de-roms.html>

CC:

Regional Representation of the European Commission in Marseille

European Commissioner for Justice, Fundamental Rights and Citizenship, Viviane Reding

European Commissioner for Employment, Social Affairs and Inclusion, László Andor

Head of the Roma Taskforce and European Commission Director-General for Justice,

Françoise Le Bail

President of the European Parliament, Jerzy Buzek

MEP, Livia Járóka

MEP, Kinga Góncz

MEP, Renate Weber

Council of Europe Secretary General, Thorbjørn Jagland

Council of Europe Commissioner for Human Rights, Thomas Hammarberg

Special representative for Roma Issues to the Secretary General of the Council of Europe,

Jeroen Schokkenbroek

OSCE High Commissioner on National Minorities, Knut Vollebaek

OSCE/ODIHR Senior Advisor on Roma and Sinti Issues, Andrzej Mirga

European Union Agency for Fundamental Rights Director, Morten Kjærum

European Commission against Racism and Intolerance Chair, Nils Muiznieks

European Committee of Social Rights President, Luis Jimena Quesada

Le 11 août 2011

Maire de Marseille, Jean-Claude Gaudin  
Hôtel de Ville Place Villeneuve de Bargemon 13002 Marseille  
Fax : +33 04 91 55 46 88

Préfet des Bouches du Rhône, Hugues Parant  
Préfecture de la région Provence-Alpes-Côte d'Azur et des Bouches-du-Rhône  
Bd Paul Peytral - 13282 Marseille Cedex 20  
Fax : +33 04.91.15.64.64

### **Objet : évacuations des installations informelles Roms à Marseille**

M. Gaudin et M. Parant,

L'European Roma Rights Centre (ERRC)<sup>1</sup> tient à vous faire part de sa grande préoccupation concernant les nombreuses évacuations, agressions<sup>2</sup> et abus policiers dont a été victime la communauté Rom à Marseille ces derniers mois, en violation du droit tant national qu'international. Depuis ce matin, 6 heures, la police a commencé une opération d'évacuation groupée de familles Roms, en exécution de la décision du tribunal administratif de Marseille, prise sur requête de monsieur le Maire, d'ordonner l'évacuation des 150 Roms occupants la Porte d'Aix<sup>3</sup>. La majorité de ces personnes furent évacuées plusieurs fois, furent l'objet de mauvais traitements ces derniers mois, et avaient trouvé à cet endroit un semblant de stabilité. Aujourd'hui ces familles Roms n'ont pas d'alternative d'hébergement adéquate. En conséquence nous vous appelons urgemment à fournir des solutions d'hébergement appropriées pour les familles Roms récemment expulsées et errant dans les rues de Marseille.

Selon Médecins du Monde<sup>4</sup>, entre juin et début août, au moins 500 Roms furent expulsés des squats et des bidonvilles.<sup>5</sup> Les Roms, désormais sans-abris, sont dispersés dans Marseille, devenant encore plus vulnérables aux agressions et au harcèlement policier. Le harcèlement policier rapporté a lieu généralement lors des 48 heures d'installation, alors que les familles Roms essayent de se trouver un abri comme ce fut le cas lors des importantes pluies, le premier jour de l'installation Porte d'Aix début juillet. Pendant la mission d'information de l'ERRC, la première semaine d'août, les Roms ont rapportés plusieurs violences policières

---

<sup>1</sup> The European Roma Rights Centre (ERRC) est une organisation internationale de défense des droits de l'Homme combattant le racisme et les discriminations anti-rom <http://www.errc.org>

<sup>2</sup> Les Interviews de l'ERRC avec des ONG locales et les Roms lors d'une mission sur le terrain ont révélé un minimum de sept attaques violentes contre les Roms ayant eu lieu à Marseille entre Janvier et Août. Il s'agit notamment des incendies volontaires sur les tentes, impliquant parfois des cocktails Molotov, des attaques physiques avec des bâtons sur des personnes et des biens. Alors que seulement deux des sept attaques ont été signalés aux institutions concernées, l'ERRC n'a pas connaissance de la poursuite d'auteurs d'attaques violentes contre des Roms. L'une des attaques les plus graves s'est passé le 16 Janvier : 20 personnes masqués ont attaqué une famille rom alors qu'ils dormaient Porte d'Aix voir *La porte d'Aix fermée aux Roms, 20minutes*, accessible <http://www.20minutes.fr/article/659764/marseille-la-porte-aix-fermee-roms>

<sup>3</sup> <http://www.laprovence.com/article/a-la-une/marseille-la-ville-obtient-lexpulsion-du-campement-des-roms-de-la-porte-daix>

<sup>4</sup> <http://www.medecinsdumonde.org/>

<sup>5</sup> *A Marseille, les Roms sont passés des bidonvilles à la rue*, Le Monde - 30 juillet 2011

graves. Par exemple, le 3 août, la police envoya des gaz lacrymogènes sur des tentes de Roms porte d'Aix et coupa trois tentes au couteau. A une autre occasion une jeune Rom de 13 ans fut frappé à la tête et tomba, alors qu'elle essayait de garder la tente que sa mère venait d'acheter et que la police essayait de confisquer abusivement.

La situation décrite soulève de sérieuses préoccupations quant au respect par les autorités Françaises de nombreuses obligations internationales, dont le droit à un logement adéquat, et à la protection contre les expulsions forcées, la protection de la vie privée et familiale, et l'interdiction des traitements inhumains et dégradants et des discriminations raciales.

Les autorités françaises sont liés par les articles 3 (interdiction de la torture ou les traitements inhumains ou dégradants), 8 (respect de la vie privée et familiale et du domicile) et 14 (interdiction de la discrimination), l'article 1 du Premier Protocole (droit à la propriété) de la Convention européenne des droits de l'homme ; les articles 16 (droit de la famille à une protection sociale, juridique et économique pour assurer son plein développement), 30 (droit à la protection contre la pauvreté et l'exclusion sociale) et 31 (droit au logement) de la Charte sociale européenne révisée; les articles 5b (droit à la sûreté de sa personne et la protection de l'Etat contre violence ou de lésions corporelles) et 6 (droit de demander réparation ou une satisfaction suffisante pour tout dommage subi à la suite de la discrimination) de la Convention internationale sur l'élimination de toutes les formes de discrimination raciale; l'article 11 (droit de jouir du meilleur état de santé physique et santé mentale) du Pacte international relatif aux droits économiques, sociaux et culturels; et les articles 2 (absence de discrimination d'aucune sorte), 16 (interdiction d'être l'objet d'immixtions arbitraires ou illégales dans la vie privée et familiale) 27 (droit à un niveau de vie suffisant pour l'enfant, mental, spirituel, moral et social) et 37 (interdiction de la torture ou autres traitements cruels, inhumains ou dégradants) de la Convention relative aux droits de l'enfant.

Nous notons, particulièrement alarmés, que le traitement réservé aux Roms à Marseille apparaît comme reflétant les instructions de la circulaire du ministre de l'intérieur du 5 août 2010 qui est pourtant aujourd'hui annulée et qui a été déclarée illégale par le conseil d'Etat<sup>6</sup>.

L'ERRC demande aux autorités Marseille de se conformer aux obligations juridiques internationales et appliquer les recommandations suivantes:

- De décider un moratoire sur les expulsions et d'assurer un logement adéquat aux familles roms dans le parc de la Porte d'Aix et ailleurs dans Marseille
- Veiller à ce qu'aucun Rom ne se retrouve sans-abri suite à une procédure d'expulsion.
- D'assurer l'identification et la poursuite des auteurs d'agressions contre les Roms, qu'ils soient dépositaires de la force publique ou non.
- De développer des solutions durables de logements adéquats pour tous les Roms se trouvant en situation précaire et mettre en œuvre de projets intégrés d'accès à l'emploi, l'éducation et la santé pour promouvoir une réelle intégration des Roms à Marseille.

Nous vous demandons enfin nous tenir informé des actions prises par vos services.

Veillez agréer, Monsieur le Maire, Monsieur le Préfet, l'expression de mes sentiments distingués.

Robert Kushen  
Executive Director

---

<sup>6</sup> <http://www.conseil-etat.fr/cde/fr/communiqués-de-presse/campements-illicites-de-roms.html>

CC:

Regional Representation of the European Commission in Marseille

European Commissioner for Justice, Fundamental Rights and Citizenship, Viviane Reding

European Commissioner for Employment, Social Affairs and Inclusion, László Andor

Head of the Roma Taskforce and European Commission Director-General for Justice,

Françoise Le Bail

President of the European Parliament, Jerzy Buzek

MEP, Livia Járóka

MEP, Kinga Göncz

MEP, Renate Weber

Council of Europe Secretary General, Thorbjørn Jagland

Council of Europe Commissioner for Human Rights, Thomas Hammarberg

Special representative for Roma Issues to the Secretary General of the Council of Europe,

Jeroen Schokkenbroek

OSCE High Commissioner on National Minorities, Knut Vollebaek

OSCE/ODIHR Senior Advisor on Roma and Sinti Issues, Andrzej Mirga

European Union Agency for Fundamental Rights Director, Morten Kjærum

European Commission against Racism and Intolerance Chair, Nils Muiznieks

European Committee of Social Rights President, Luis Jimena Quesada